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Dagsorden 

 

Møde:  Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg 

Tid:   Tirsdag den 24. august 2021 kl. 15.00-16.30 

Sted:   Teams-møde 

Deltagere:  Leif Serup, Bente Graversen, Peter Hvid Paulsen, Jonas Lunen, Haukur 

Thorsteinsson 

Afbud:            Tue von Påhlman, Søren Aalund, Hanne Madsen 

    

  

Indledningsvist skal det nævnes, at Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg på grund af afbud 

fra 3 direktører, ikke er beslutningsdygtigt i henhold til forretningsordenen. Det blev dog besluttet 

at fastholde mødet af hensyn til behovet for at drøfte og igangsætte enkelte emner på 

dagsordenen rettidigt.  

 

1. Oplæg om ”sundhed på nordjysk” til drøftelse den 1. oktober 2021 

De nordjyske borgmestre afholdt den 12. august 2021 en borgmesterdag, hvor de bl.a. gjorde 

status på valgperioden og drøftede, hvad der er relevant at fokusere på i den kommende periode. 

 

Borgmestrene ønsker I den kommende periode at sætte fokus på bl.a. sundhed. Nordjylland skal 

have en model på sundhedsområdet (”sundhed på nordjysk”), da de sundhedsproblemstillinger 

der er i Nordjylland, er væsentlig anderledes end fx i Hovedstaden. Administrationen fik en konkret 

opgave i forhold til at udarbejde et oplæg til en nordjysk sundhedsstruktur, set fra en kommunal 

tilgang. Hvad giver mening, at vi fra kommunal side løser ind i dette system, og hvordan kan vi 

finde fælles løsninger for både store og små kommuner, fx i form af kommunesamarbejder.  

 

Kommunaldirektørkredsen (KDK) i Nordjylland besluttede efterfølgende på møde den 13. august 

2021, at der afholdes fællesmøde mellem KDK og de nordjyske kommunale sundhedsdirektører 

på næste møde i KDK-kredsen den 1. oktober 2021, hvor et fælles kommunalt oplæg kan drøftes.    

 

KKR-sekretariatet lægger i samarbejde med KDK op til, at opgaven med at udarbejde et oplæg til 

mødet den 1. oktober forankres i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg. I arbejdet kan 

Forretningsudvalget inddrage de øvrige sundhedsdirektører. 

 

Der ønskes derfor en indledende drøftelse i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg af proces, 

indhold og form på oplægget til mødet den 1. oktober. Som baggrund for drøftelsen af oplægget 

er vedlagt følgende bilag: 

• National aftale om sundhedsstruktur mellem Regeringen, KL og Danske Regioner 

• Tidligere udarbejdede nordjyske bemærkninger til KL’s og Danske Regioners fælles 
pejlemærker om fremtidens sundhedsvæsen 

• Notat fra Region Nordjylland om muligheder ift. nordjysk klyngestruktur (bilaget forventes 
også drøftet på mødet i Fælles FU den 30. august) 

 

Indstilling: Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøfter ønsker til proces, indhold og form 

på oplægget til mødet mellem KDK og sundhedsdirektørkredsen den 1. oktober 2021. 

 

Bilag: 

• Bilag 1: National aftale om sundhedsstruktur mellem Regeringen, KL og Danske Regioner 
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• Bilag 2: Nordjyske bemærkninger til KL’s og Danske Regioners fælles 

pejlemærker om fremtidens sundhedsvæsen 

• Bilag 3: Notat fra Region Nordjylland om muligheder ift. nordjysk klyngestruktur 

 

Referat:  

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg besluttede, at der til KDK-mødet 1. oktober skal indgå 

et oplæg fra sundhedsdirektørerne med arbejdstitlen ”Sundhed på Nordjysk” – perspektiver om 

samarbejdet i det nære sundhedsvæsen i Nordjylland. 

Materialet udarbejdes i fællesskab af det Fælleskommunale Sundhedssekretariat og KKR-

sekretariatet.  

Efter mødet 1. oktober kan materialet evt. danne baggrund for udarbejdelse af et notat. 

 

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg indstillede, at der i præsentationen indgår følgende 

elementer:  

• Udfordringsbillede og særegne træk i det nordjyske sundhedsbillede 

• Kendte opgaver på sundhedsområdet, herunder den kommende sundhedsreform 

• Oplæg til et videre arbejde med konstruktive indspark til det nationale arbejde i en nordjysk 
kontekst 

 

Oplægget drøftes med den samlede sundhedsdirektørkreds til det kommunale formøde før 

Strategisk Sundhedsforum 17. september. 

 

2. Forberedelse af kommende møder 

Den 30. august er der møde i Fælles Forretningsudvalg. Der er mulighed for at drøfte dagsordenen 

til mødet i Fælles Forretningsudvalg, men dagsordenen er ikke medsendt som bilag, da den først 

udsendes mandag den 23. august. 

 

Indstilling: Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøfter dagsorden til møde i det Fælles 

Forretningsudvalg den 23. august. 

 

Referat:  

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøftede dagsordenen til Fælles Forretningsudvalg 

30. august med bemærkningen om, at timingen for dagsordenens udsendelse og dagens møde i 

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg vanskeliggjorde en grundigere behandling af 

dagsordenen.  

Derudover drøftede man følgende:  

 

Pkt. 5 – Fælles Sundhedsplejerskehotline:  

Set i lyset af den kommunale tilbagemelding på seneste møde i Strategisk Sundhedsforum, 

anbefales sagen fremsat til SSF igen på mødet i september.  

 

Pkt. 6 – Drøftelse af beslutningsforslag om antallet af sundhedsklynger:  

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg var enige i beskrivelsen på den fremsendte 

dagsorden.  

 

Pkt. 9 – Revision af samarbejdsaftalen om akutte og komplekse forløb: 

Der var enighed om at fastholde et kommunalt ønske om revision af aftalen – enten punkt 1 eller 

3. Formålet er, at aftalen som minimum skal fungere efter hensigten. 

 

Pkt. 10 – Revision af samarbejdsaftalen på misbrugsområdet – godkendelse af kommissorium: 
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Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg var enige i at anbefale en 

igangsættelse.  

 

Pkt. 13 – Præsentation af idékatalog relateret til praksisplan for almen praksis:  

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg var enige om at tage en drøftelse på Fælles 

Forretningsudvalg, men også at implementeringsgruppens forslag godt kunne få opbakning jf. 

materialet 

 

Sekretariatet orienterede desuden om, at Samarbejdsaftalen om opfølgende hjemmebesøg 

muligvis ikke eftersendes som planlagt, og derfor ende i mailhøring. 

 

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg udtrykte desuden ønske om at omlægge det ordinære 

FFU-møde 30. august til TEAMS. 

 

3. Opfølgning på møder 

Såfremt der er behov, kan der følges op på punkter fra møderne i Sundhedskoordinationsudvalget 

(SKU) og Praksisplanudvalget (PPU) den 15. juni 2021. Referater fra de to møder kan findes her: 

• SKU 15. juni: https://dokumenter.rn.dk/edocpublishing/edocmeetingall.aspx?id=6342 

• PPU 15. juni: https://dokumenter.rn.dk/edocpublishing/edocmeetingall.aspx?id=6299 

 

Indstilling: Ved behov tager Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg en opfølgende drøftelse 

af punkter fra møderne i SKU og PPU den 15. juni 2021 

 

Referat:  

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøftede kort de ovennævnte møder.  

 

4. Fysioterapi – godkendelse af input og nyt om KL-besøg 

På FU-mødet 11. juni 2021 blev Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg orienteret om følgende 

oplæg fra KL: 

 

Overenskomsten for vederlagsfri fysioterapi og ridefysioterapi skal fornyes. Den gældende 
overenskomst udløber december 2021. KL og Danske Regioner er i dialog med Danske 
Fysioterapeuter om en midlertidig forlængelse af økonomiprotokollatet.  
 
Det forventes, at der skal udveksles forhandlingsoplæg december 2021, hvor der arbejdes efter af 
afslutte forhandlingerne inden udgangen af juni 2022. Det betyder, at en ny overenskomst 
forventeligt vil kunne træde i kraft senest den 1. januar 2023. 
 
Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg besluttede at godkende den foreslåede procesplan, og 
de indgivne inputs fra de enkelte kommuner er derfor skrevet sammen til et samlet input til 
godkendelse i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg.  
 

Forslag til proces:  

• Indledende behandling i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg (11. juni) 

• Rundspørge til kommunerne via mail 
o Niveau kunne være Sundhedsdirektører/Sundhedschefer/netværk for vederlagsfri 

fysioterapi 

• Udarbejdelse af forslag til drøftelse i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg 16. august 
(ændret til 24. august) (evt. med deltagelse af Rikke Albrektsen, der er administrativ 
repræsentant i Samarbejdsudvalget for Fysioterapi) 

https://dokumenter.rn.dk/edocpublishing/edocmeetingall.aspx?id=6342
https://dokumenter.rn.dk/edocpublishing/edocmeetingall.aspx?id=6299
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o Derudover inddrages høringssvar fra 2020, der blev indgivet i 

forbindelse med ny praksisplan for fysioterapi 

• Evt. workshop med KL mellem 16. august og 18. september med henblik på at styrke 
kommunikationen af vigtige pointer fra Nordjylland 

 

KL har siden oplyst, at planlægningen af workshops ikke er relevant, men at man ser frem til at 
modtage skriftligt input. 

 
KL foreslår i deres oplæg (bilag), at følgende 5 kategorier er den bagvedliggende struktur for input, 
da det forventeligt er de emner, som forhandlingerne indeholder. Overskrifterne er i inputtet 
suppleret med konkrete forslag til de 11 kommuner:  
 

1. Datadrevet kvalitet  
2. Faglig opdateret tilbud af høj kvalitet dvs. opfølgning på nuværende Enhed for Kvalitet og 

Moderniserings arbejde med modernisering af ydelser samt erstatning for akkreditering  
3. Administration  
4. Økonomistyring, budgetsikkerhed  
5. Øvrige emner og ønsker 

 

 

Indstilling:  

• Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøfter det samlede inputmateriale med henblik 
på justeringer 

• Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg beslutter godkendelsesproces for input frem 
mod afsendelse til KL 

 

Bilag 4: Oplæg fra KL til processen med input fra de enkelte regioner til KL 

Bilag 5: Input fra Nordjyllands kommuner til KL vedr. overenskomstforhandlinger om vederlagsfri 

fysioterapi (eftersendes senest fredag d. 20. august)  

 

Referat:  

Sekretariatet oplyste, at materialet (Bilag 5) desværre ikke var blevet fremsendt planmæssigt jf. 

udsendt mail til Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg.  

 

Det samlede input sendes derfor forbi sundhedsdirektørernes repræsentant i Samarbejdsudvalget 

for Fysioterapi, direktør Rikke Albrektsen, til kommentering, og derefter endelig kommentering og 

godkendelse i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg. Derefter sendes materialet til KL, samt 

til den samlede sundhedsdirektørkreds til orientering. 

 

5. Revidering af aftale om indlæggelse og udskrivning 

Strategisk Sundhedsforum (SSF) behandlede den 28. maj 2021 det videre arbejde med revidering 

af Samarbejdsaftale om indlæggelse og udskrivning. Drøftelsen skete som opfølgning på, at en 

arbejdsgruppe på chefniveau har set på regionale ændringsønsker, som en tidligere 

arbejdsgruppe vedrørende samarbejdsaftalen ikke kunne opnå enighed om. 

 

På SSF-mødet blev det besluttet, at der skal nedsættes én gruppe med repræsentation på 

chefniveau til at se på den videre revidering af aftalen. På det efterfølgende møde i 

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg den 11. juni 2021 blev det imidlertid besluttet, at der 

inden igangsættelse af yderligere arbejdsgrupper skulle indhentes input fra kommunerne 

vedrørende ændringsønsker til aftaleområdet for indlæggelse og udskrivning (både mindre 

justeringsbehov samt eventuelle større ændringsønsker). På baggrund af den kommunale 
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afdækning vil Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøfte den videre 

proces (herunder nedsættelse af en eller flere arbejdsgrupper), for herefter at 

vende det i Fælles Forretningsudvalg. 

 

Der er nu lavet en kommunal afdækning, hvor størstedelen af de 11 kommuner har givet input. 

Udover en lang række konkrete ændringsønsker til aftaleteksten (disse er ikke vedlagt 

dagsordenen), indeholder tilbagemeldingerne ligeledes lidt bredere bemærkninger og større 

ændringsønsker, herunder: 

 

• Implementering: Implementeringen af den nuværende aftale er ikke i hus, hvorfor 
aftaleimplementering skal mere i fokus. Aftaleindholdet skal i videst muligt omfang 
understøtte implementeringen. 
 

• Udskudte udskrivninger: Kommunerne oplever ofte, at forventede udskrivninger trækkes 
tilbage efter at udskrivningstidspunkt er meldt ud fra hospitalets side. Dette medfører et 
ekstra kommunalt ressourcetræk til forberedelse af udskrivninger, som efterfølgende 
udskydes. 

 

• Færdigbehandlingsbegrebet: I nogle tilfælde oplever kommunen ikke borgerne som 
færdigbehandlet inden udskrivelse, dvs. både medicinsk og administrativt 
færdigbehandlet. 

 

• Videokonferencer: Der er ønske om, at øge brugen af videokonferencer til f.eks. 
udskrivningskonferencer 

 

• Forbedret kommunikation: Der er på en række punkter behov for forbedret kommunikation 
ved indlæggelse og udskrivning. Det drejer sig f.eks. om hurtigere afsendelse af epikriser, 
behov for fyldestgørende plejeforløbsplaner, korrespondancer ved ambulante forløb, 
kommunikation mellem kommuner og Psykiatri, besked til kommune når borger modtages 
på hospitalet, indlæggelsesrapporter fra kommune til hospital mm. 

 

• Hjemtransport: Borgerens hjemtransport fra hospitalet opleves i nogle tilfælde som en 
”flaskehals”. 

 

Indstilling: Sundhedsdirektørerne drøfter den videre proces for revidering af aftalen om 

indlæggelse og udskrivning, herunder eventuel nedsættelse af én eller flere arbejdsgrupper. 

Drøftelsen vil danne input til efterfølgende dialog i Fælles Forretningsudvalg. 

 

Referat:  

Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøftede input til den efterfølgende dialog.  

Det vurderes herunder, at det er vigtigt, at den kommunale myndighedsfunktion inkluderes i 

arbejdet udover Sundheds- og ældrechef-niveauet.  

 

Der lægges op til at ledelsesrepræsentation i arbejdsgruppen suppleres af fagpersoner.  

 

Punktet tages på Fælles Forretningsudvalg under EVT. Sekretariatet drøfter den nærmere 

fremgangsmåde med Region Nordjylland. 
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6. Rammerne for fremtidige møder i FU 

I perioden med covid-restriktioner blev møderne i Sundhedsdirektørernes 

Forretningsudvalg afholdt som videomøder. Der ønskes en drøftelse af, om møderne fremadrettet 

igen udelukkende skal afholdes som fysiske møder, eller om videomøder fortsat skal anvendes i 

nogle tilfælde. 

 

Indstilling: Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg drøfter den fremadrettede anvendelse af 

fysiske møder/videomøder i udvalget 

 

Referat:  

Kommende møder i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg planlægges som udgangspunkt 

som virtuelle møder, mens møderne i Fælles Forretningsudvalg afholdes som fysiske møder.  

 

7. Eventuelt og næste møde 

Næste møde i Sundhedsdirektørernes Forretningsudvalg afholdes den 4. oktober 2021. 

 

Referat:  

Det kommende møde foreslås brugt som opsamling på KDK-mødet 1. oktober, hvor 

sundhedsdirektørerne deltager med oplæg om Sundhed på Nordjysk.  

 

KKR-sekretariatet orienterede desuden om, at SOSU-dimensioneringssagen drøftes på det 

kommende KKR-møde.  


